
ANASZE ŧYCIE Nr 65

20-LAT  FEDERACJI STOWARZYSZEő ĂAMAZONKIò

20   Lat

Powstanie i rozw·j Federacji 
Stowarzyszeŗ ăAmazonkió 
we wspomnieniach liderek

Stworzenie Federacji jest niewŃtpliwie ogromnym sukcesem 
polskich Amazonek. Wsp·ğczesny ruch kobiet po leczeniu raka piersi jawiĺ 
siň moŨe postronnym obserwatorom jako sp·jny, harmonijny, rozwijajŃcy 
siň zgodnie z celami przyjňtymi przez dziağajŃce w nim aktywistki. Z 
pewnoŜciŃ dzisiaj juŨ jest powaŨnŃ instytucjŃ spoğecznŃ, cieszŃcŃ siň 
prestiŨem w sferze publicznej. Jednak u jego zarania przypadek, a moŨe 
szczňŜliwy zbieg okolicznoŜci, odegrağ pewnŃ rolň. Na ksztağt ruchu 
Amazonek wpğyw miağy panujŃce na przeğomie lat 80. i 90. ubiegğego 
wieku warunki polityczne, spoğeczne i obyczajowe, a w tym: silna pozycja 
medycyny i jej przedstawicieli oraz dominujŃce przekonania na temat 
kobiet i tego czym jest kobiecoŜĺ. 

W pewnym sensie Federacja jest jednoczeŜnie pokğosiem czas·w 
PRL-u i przejawem rodzŃcego siň w·wczas ustroju demokratycznego. 
MoŨna powiedzieĺ, Ũe nie tylko ta antynomia leŨy w samym sercu 
amazoŒskiego ruchu. WaŨne jest, Ũe tworzŃce go stowarzyszenia i 
dziağajŃce w nim kobiety dobrze sobie z nimi wszystkimi radzŃ. Na przykğad 
stowarzyszenia zakğadane sŃ przez kobiety, kt·re ï jak powszechnie 
sŃdzono ï nie majŃ ani ambicji, ani zmysğu politycznego. Niemniej ich, 
konsekwentnie prowadzona, dwudziestoletnia juŨ, aktywnoŜĺ spoğeczna 
przyniosğa realne i gğňbokie zmiany obyczajowe i polityczne. Nie czerpağy 
wzor·w z dziağalnoŜci mňskich ugrupowaŒ, poniewaŨ takie w latach 80. 
jeszcze nie istniağy. To one dajŃ przykğad innym, m.in. mňŨczyznom 
zakğadajŃcym kluby pacjent·w po leczeniu raka prostaty. InteresujŃcym 
byğoby om·wienie tej wewnňtrznie sprzecznej czy zğoŨonej natury 
polskiego ruchu Amazonek. W wydawnictwie jubileuszowym bardziej 
uzasadnione jest jednak przypomnienie najwaŨniejszych moment·w z 
historii stowarzyszeŒ. NaleŨŃ do nich z pewnoŜciŃ: pierwsze szkolenie 
ochotniczek (23-24 czerwca 1992 r.), powoğanie Federacji Polskich Klub·w 
Kobiet po Mastektomii ĂAmazonkiò (16 lutego 1993 r.), turnusy sanatoryjne 
i, przy okazji, spotkania integracyjne w Iwoniczu Zdroju czy warsztaty 
w Dymaczewie. O poczŃtkach ruchu opowiedziağo osiem liderek, z 
kt·rych wiňkszoŜĺ brağa udziağ we wszystkich wyŨej wymienionych 
wydarzeniach. 

Materiağy zebrağa i opracowağa Edyta Zierkiewicz
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Zoþa Michalska 
(pierwsza przewodniczŃca Federacji, 
w latach 1993-1999):

Federacja powstağa wskutek wymogu czasu ï gdy 
w Polsce dziağağo juŨ czternaŜcie klub·w. Pierwszy klub, 
warszawski (Warszawa ï Centrum), utworzony zostağ w 
1987r., niejako w odpowiedzi na sugestiň pani doktor 
Krystyny Miki. Kobiety, kt·re go tworzyğy, za cel 
postawiğy sobie wspieranie chorych po mastektomii, 
choĺ same byğy po bardzo okaleczajŃcej, traumatycznej operacji i, w zwiŃzku z tym, w 
bardzo zğym stanie psychicznym. Szybko okazağo siň, Ũe pomaganie innym jest Ŝwietnym 
lekarstwem na skuteczne powracanie do zdrowia emocjonalnego. 

KaŨdy z klub·w w zasadzie byğ samodzielny, bazowağ na swoich lokalnych 
doŜwiadczeniach i pomysğach, ale wszystkie czerpağy z rad i z myŜli przewodniej doktor 
Miki. W kt·rymŜ momencie jednak zorientowağyŜmy siň, Ũe trzeba siň zjednoczyĺ, gdyŨ 
razem ğatwiej nam bňdzie osiŃgaĺ cele, kt·re przyŜwiecağy wszystkim klubom. 

Dodatkowym bodŦcem do utworzenia Federacji byğ fakt, Ũe Reach to 
Recovery International ï Ŝwiatowa organizacja, kt·rej Federacja jest teraz czğonkiem 
ï zainteresowağa siň tym, co siň u nas dzieje. Dziňki rozlegğym, miňdzynarodowym 
kontaktom doktor Miki, Reach to Recovery zdecydowağa siň wesprzeĺ budzŃcy siň w 
Polsce ruch Amazonek. Przedstawiciele tej organizacji nie mieli do kogo skierowaĺ 
swojej pomocy finansowej, poniewaŨ czternaŜcie, mağych, niewiele liczŃcych siň i 
dziağajŃcych w rozproszeniu klub·w nie byğo dla niej partnerem. Wtedy to doktor Mika 
podsunňğa myŜl, Ũeby siň zjednoczyĺ, sfederowaĺ. I taka wğaŜnie jest geneza Federacji. 

MoŨna powiedzieĺ, Ũe wstňpem do dziağalnoŜci Federacji byğo zorganizowanie 
ï przy ýnansowej i mentalnej pomocy Reach to Recovery ï szkolenia Ochotniczek. Jest 
to o tyle istotne, Ũe Ochotniczki stanowiŃ fundament naszej organizacji. NaleŨy przy 
tym pamiňtaĺ, Ũe Ochotniczki nie sŃ po prostu wolontariuszkami, ale wolontariuszkami 
stygmatyzowanymi (bez pejoratywnego wydŦwiňku sğowa Ăstygmatò). Oznacza to, Ũe 
same przeszğy przez doŜwiadczenie, kt·re sğuŨy im jako swoisty zas·b przy wspieraniu 
innych kobiet. Opr·cz tego oczywiŜcie otrzymujŃ bardzo profesjonalne przygotowanie do 
pracy z chorymi, muszŃ bowiem umieĺ zdystansowaĺ siň do swoich przeŨyĺ, a z drugiej 
strony umiejňtnie z nich czerpaĺ. StŃd tak duŨe znaczenie ma szkolenie Ochotniczek. 
Pierwsze takie warsztaty odbyğy siň w 1992 r. w Warszawie. Uczestniczyğy w nim 32 
osoby z cağej Polski. Reach to Recovery pr·bowağo narzuciĺ nam sw·j program, ale 
uznağyŜmy, Ũe naleŨy go przystosowaĺ do polskich warunk·w, kt·re byğy diametralnie 
r·Ũne od warunk·w panujŃcych w krajach zachodnich. Polska byğa dopiero co po 
przewrocie politycznym, a w zwiŃzku z tym mentalnoŜĺ Polek byğa zupeğnie inna niŨ 
kobiet amerykaŒskich. Przedstawicielki Reach to Recovery byğy bardzo niechňtne wobec 
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naszej propozycji ï uwaŨağy, Ũe jeŜli opğacajŃ szkolenie, to majŃ prawo dyktowaĺ nam 
zasady. Udağo siň jednak przeforsowaĺ nasze pomysğy, bardzo duŨa w tym zasğuga doktor 
Miki, kt·ra byğa zdeterminowana i przekonana co do tego jak naleŨy w Polsce dziağaĺ, a 
czego naleŨy unikaĺ. Pr·cz doktor Miki program do polskich warunk·w przystosowağy 
psycholoŨki: mgr Teresa Turuk-Nowak z Krakowa i dr Mağgorzata Adamczak z Poznania, 
oraz rehabilitantki: mgr Krystyna Puto i mgr Mağgorzata Procner. Od tego czasu wszystkie 
Ochotniczki, kt·re stykajŃ siň z chorymi pacjentkami ï na terenie szpitala lub w swoim 
klubie ï sŃ po przeszkoleniu organizowanym przez Federacjň. 

Na Zachodzie szkolenia Ochotniczek odbywağy siň metodŃ kaskadowŃ, to 
znaczy, Ũe osoby przeszkolone na pierwszym warsztacie szkoliğy nastňpne ï takie 
drzewo. Dla nas byğo to nie do przyjňcia; uwaŨağyŜmy, Ũe wszystkie szkolenia muszŃ 
byĺ prowadzone przez tych samych fachowc·w, na takim samym poziomie i w oparciu 
o ten sam program. UznağyŜmy, Ũe jeŨeli bňdziemy szkoliğy tak jak Reach to Recovery, 
to w koŒcu poziom warsztat·w  spadnie do zera. Zar·wno ja, jak i Krysia Wechmann 
zawsze tego przestrzegağyŜmy ï wszystkie szkolenia prowadzone sŃ przez doradc·w 
Federacji, wysokiej klasy profesjonalist·w, zar·wno psycholog·w, jak i rehabilitant·w. 
Wszystkie nasze Ochotniczki majŃ takie samo przygotowanie. Bardzo dbamy o to, Ũeby 
ten poziom siň nie obniŨağ ï takie wğaŜnie byğo pierwsze zadanie Federacji.

Federacja pomagağa klubom w zdobywaniu pieniňdzy ï i to teŨ byğo bodŦcem 
do zjednoczenia. Na poczŃtku bardzo trudno byğo o jakieŜ fundusze, ale, na szczňŜcie, 
parasol ochronny nad nami rozpiŃğ Komitet Zwalczania Raka, z prof. Wronkowskim 
na czele. Oni juŨ wtedy zdobywali troszeczkň pieniňdzy i siň z nami tymi pieniňdzmi 
dzielili. PrzeznaczağyŜmy je na wyposaŨenie powstajŃcych coraz liczniej klub·w w 
sprzňt rehabilitacyjny, bo drugim, bardzo waŨnym zadaniem naszych stowarzyszeŒ 
byğa, i jest, rehabilitacja po operacji. Warto podkreŜliĺ, Ũe wczeŜniej takiej rehabilitacji 
w og·le nie byğo, obowiŃzujŃcŃ byğa praktyka, Ũe ratuje siň kobiecie Ũycie przez operacjň. 
ĂJesteŜ uratowana i teraz radŦ sobie samaò. Kobiety zostawağy wiňc bez Ũadnej pomocy, 
a przecieŨ przeprowadzana w·wczas mastektomia byğa bardzo okaleczajŃca, zupeğnie 
inaczej niŨ obecnie. Po operacji Ăuratowanaò kobieta zostawağa wğaŜciwie kalekŃ ï z 
jednej strony nie uruchamiağa rňki po stronie operowanej, a z drugiej nie zapobiegağa 
obrzňkom. Czasami dochodziğo wiňc do amputacji rňki. 

Nastňpnym problemem, kt·ry w ramach Federacji ğatwiej byğo rozwiŃzaĺ, 
byğy protezy. Kobiety ze szpitali byğy wypuszczane ot tak, po prostu, bez niczego: 
bez informacji, wsparcia, kierunku dziağania. To zwielokrotniağo przeŨywanie traumy. 
Nie od samego poczŃtku, ale od pewnego momentu kobiety mogğy zaopatrywaĺ siň w 
protezy wytwarzane w manufakturze w Katowicach: bardzo prymitywne. Doktor Mika 
swoimi kanağami zdobywağa te protezy, a p·Ŧniej takŨe pojedyncze egzemplarze protez 
zachodnich i za wszelkŃ cenň starağa siň, aby kobiety, wychodzŃc ze szpitala, otrzymağy 
jakŃŜ protezň. OczywiŜcie dotyczyğo to Warszawy, w innych miastach w og·le nie byğo 
to moŨliwe. Sama pamiňtam, Ũe jak wychodziğam ze szpitala na Wawelskiej w 1982 r., 
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to siostra oddziağowa wğoŨyğa mi do stanika protezň. Moje dzieci i mŃŨ nie widzieli co 
siň stağo ï wiedzieli, ale nie widzieli, a to znaczna r·Ũnica. 

PrzypominajŃ mi siň lata 80. i to jak trudno byğo z Ochotniczkami dostaĺ siň do 
szpitala. W·wczas szpitale byğy hermetycznie zamkniňte dla os·b postronnych ï prawo 
do odwiedzin miağa rodzina, dwa razy w tygodniu, w ŜciŜle okreŜlonych godzinach. Nie 
byğo mowy, aby jakieŜ obce osoby krňciğy siň po oddziağach. Przebicie siň z naszymi 
Ochotniczkami wymagağo od pani doktor Miki naprawdň wiele dyplomacji, taktu, a 
nawet uroku osobistego. Prezentowağa lekarzom naszŃ ideň, bo oni nie wiedzieli o co 
chodzi i po prostu bali siň kontaktu z nami. Wiedzieli natomiast w jak zğym stanie sŃ 
pacjentki na oddziağach i chcieli je chroniĺ przed kolejnymi stresami. Wielokrotnie trzeba 
byğo ich przekonywaĺ, dlatego doktor Mika, a takŨe my, jako kierownictwo Federacji, 
chodziğyŜmy do lekarzy, Ũeby wyjaŜniĺ co bňdziemy robiĺ, ustaliĺ Ŝcisğe zasady tej 
wsp·ğpracy, obiecaĺ, Ũe zawsze bňdziemy respektowaĺ reguğy narzucone nam przez 
ordynator·w, lekarzy itp. P·Ŧniej wszystkie te ustalenia oraz strategie postňpowania 
trzeba byğo przekazaĺ pozostağym klubom. OczywiŜcie, na poczŃtku ideň wolontariatu 
pacjenckiego wprowadzağyŜmy w Ũycie na terenie Warszawy. Dlatego teŨ doktor 
Mika jeŦdziğa po Polsce, miňdzy innymi pojechağa do Krakowa, Kielc, Poznania, aby 
nawiŃzywaĺ kontakty z lekarzami i osobiŜcie uğatwiĺ ĂwejŜciaò Ochotniczkom na oddziağ 
szpitalny. Nie wszňdzie dotarğa sama, niemniej z czasem praktyka pomocy pacjenckiej 
zaczňğa rozwijaĺ siň takŨe w mniejszych oŜrodkach; dbağy o to Amazonki z lokalnych 
stowarzyszeŒ. DziŜ juŨ chyba wszyscy rozumiejŃ jak waŨne zadanie realizujŃ nasze 
Ochotniczki. Wsparcie, bliskoŜĺ, zrozumienie, kt·re oferujŃ jest teŨ o tyle istotne, Ũe 
lekarze nadal nie bardzo mogŃ poŜwiňcaĺ pacjentkom wiele uwagi. Z drugiej strony 
ktoŜ, kto nie przeŨyğ tego, co one nie jest dla nich wiarygodny. Do chodzenia do 
szpitali zachňcağa nas od poczŃtku sama doktor Mika, sğowami: ĂJak ja siadam na 
ğ·Ũku pacjentki i m·wiň, Ũe to moŨna przejŜĺ, to ona patrzy na mnie z niedowierzaniem 
i podejrzliwoŜciŃ: èPani tak m·wi, bo pani za to pğacŃç. A wy jesteŜcie chodzŃcym 
dowodem na przeŨycie, jesteŜcie sprawne, uŜmiechacie siň, myŜlicie o przyszğoŜci itd. 
To dziağa bardzo przekonujŃcoò.

To, Ũe Amazonkom udağo siň nawiŃzaĺ tak dobre kontakty z lekarzami 
niewŃtpliwie jest zasğugŃ doktor Miki. Upierağa siň przy tym ï co uwaŨam za sğuszne 
ï Ũe kluby Amazonek powinny powstawaĺ przy zakğadach opieki zdrowotnej. W ten 
spos·b bowiem zdobywağy wiarygodnoŜĺ i otrzymywağy merytorycznŃ (tj. medycznŃ, 
lekarskŃ) opiekň. Nikt nam wtedy nie m·gğ zarzuciĺ, Ũe jesteŜmy jakimŜ Ŝwietlicowym 
k·ğkiem. Poza tym doktor Mika stağa na stanowisku, Ũe w jednej miejscowoŜci powinien 
byĺ tylko jeden klub ï z tego wzglňdu, by nie osğabiaĺ Ruchu. PoniewaŨ byğ to poczŃtek, 
to chodziğo o to, Ũeby zeŜrodkowywaĺ siğy, a nie od razu je rozpraszaĺ. WğaŜnie z tych 
powod·w doktor Mika miağa problem z zaakceptowaniem istnienia dw·ch klub·w w 
Poznaniu. Teraz w samej Warszawie jest juŨ szeŜĺ klub·w, w·wczas jednak inaczej 
patrzyğo siň na te sprawy. 

A moja Ăkarieraò przewodniczŃcej Federacji? Zacznň od tego, Ũe nie byğam typem 
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spoğecznika, za to miağam duŨŃ rodzinň i pracowağam na Politechnice Warszawskiej. 
Sama wiňc nie wiem, jak to siň zadziağo ï jakoŜ poza mnŃ, przypadkiem. Objňcie tego 
stanowiska zaproponowağa mi doktor Mika, ale ja siň przed tym bardzo broniğam: mağymi 
dzieĺmi, absorbujŃcŃ pracŃ zawodowŃ. Doktor Mika obiecağa mi jednak duŨe wsparcie, 
a oparciem byğa mi teŨ Wiesia DŃbrowska, kt·ra zostağa sekretarzem Federacji. Ja sama 
uwaŨam, Ũe moja rola w Federacji byğa w zasadzie znikoma. Nie byğam na przykğad 
w 1997 r., na pierwszym wsp·lnym wyjeŦdzie do Stan·w Zjednoczonych, dlatego Ũe 
uznağam, iŨ z powodu braku miejsc jako przewodniczŃca powinnam siň usunŃĺ (byğo 
o jedno miejsce mniej niŨ os·b w ZarzŃdzie). Poza tym, z perspektywy czasu, widzň, 
Ũe brakowağo nam wyobraŦni czy ŜwiadomoŜci jak dziağaĺ na niwie spoğecznej. Nie 
myŜlağyŜmy o tzw. Ăbudowaniu markiò i nie zastrzegğyŜmy nawet naszej nazwy ï dlatego 
nazwň ĂAmazonkiò wykorzystuje m.in. zwiŃzek jeŦdziecki czy osoby wykonujŃce masaŨe 
erotyczne. Zdarzağo siň wiňc, Ũe dzwonili do nas panowie i chcieli nas wynajmowaĺ. 
MoŨna powiedzieĺ, Ũe z poczŃtku dziağağyŜmy trochň jak dzieci we mgle. To byğy czasy 
wielkiego przeğomu, spoğeczeŒstwo obywatelskie w og·le nie istniağo, nie byğo Ũadnych 
organizacji pozarzŃdowych. Z popioğ·w podnosiğ siň Komitet Zwalczania Raka ï wtedy 
jeszcze Obywatelski, bo nie pozwolono na przyjňcie nazwy Polski. Taka dziağalnoŜĺ 
Federacji, jakŃ znamy dziŜ, zaczňğa siň juŨ po rejestracji, do przeprowadzenia kt·rej 
doprowadziğa Ela Kozik. Mniej wiňcej w tamtym czasie doszğam do wniosku, Ũe 
powinnam ustŃpiĺ, bo ja siň zupeğnie nie orientowağam w sprawach prawnych i temu 
podobnych. Natomiast Ela byğa w nich bardzo biegğa i sprawnie przeprowadziğa naszŃ 
mağŃ transformacjň. To wtedy zaczňğo siň zupeğnie inne Ũycie Federacji ï zupeğnie inna 
bajka. 

Co do przyszğoŜci Federacji to wyobraŨam sobie to tak, Ũe nadal bňdzie siň 
pieczoğowicie dbağo o Ochotniczki. Krysia Wechmann, kt·rej oddajň wieki szacunek, 
rozumie znaczenie profesjonalnych szkoleŒ Ochotniczek oraz angaŨowania mğodych 
kobiet do naszego Ruchu. Trzeba teŨ zatroszczyĺ siň o rehabilitacjň dla wszystkich 
operowanych kobiet ï uğatwiaĺ i rozszerzaĺ tň profesjonalnŃ pomoc po leczeniu. WaŨny 
jest teŨ wizerunek raka piersi w spoğeczeŒstwie oraz proýlaktyka (choĺ ja unikam sğowa 
Ăproýlaktykaò, poniewaŨ na razie jej nie ma ï jest wczesne wykrywanie). Coraz pilniejszy 
teŨ staje siň monitoring choroby, to znaczy monitoring os·b, kt·re ŨyjŃ z rakiem, bo w 
kaŨdej chwili mogŃ byĺ naraŨone na jego powr·t. To w tym kierunku trzeba teraz bardzo 
pracowaĺ ï to jest nasza przyszğoŜĺ. Jest coraz wiňcej uratowanych os·b, a przez to i 
bardziej naraŨonych na dalszy ciŃg. Rak, jak twierdzŃ lekarze, to sprawa terminalna, ale 
ten Ăterminò moŨna coraz bardziej wydğuŨaĺ.
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Krystyna Wechmann 
(wiceprzewodniczŃca w pierwszym zarzŃdzie, 
obecnie ï od 2001 r. ï prezes Federacji):

20   Lat
Federacja powstağa w 1993 r. z inicjatywy dr Krystyny 

Miki, ale teraz jest juŨ inna rzeczywistoŜĺ i nie wracamy 
do tego. OczywiŜcie, przy okazji jubileuszu, moŨna trochň 
powspominaĺ. 

W 1992 r. w Warszawie zostağo zorganizowane 
pierwsze szkolenie ochotniczek. Organizacja Reach to Recovery 
zdecydowağa siň przeprowadziĺ je w Polsce, poniewaŨ w 
Sğowenii ï o kt·rej pierwotnie myŜlano ï sytuacja polityczna 

byğa bardzo niestabilna. Na ten wğaŜnie cel, na konto obecnego Polskiego Komitetu 
Zwalczania Raka, wpğynňğo ok. 15 tys. dolar·w. Jednym z warunk·w postawionych 
przez Reach to Recovery byğo wyszkolenie 30 ochotniczek. Krystyna Mika zebrağa 12 
warszawianek; pozostağŃ 18-stkň zmuszona byğa szukaĺ poza stolicŃ. Przyjechağa wiňc 
miňdzy innymi do Poznania. Warto zaznaczyĺ, Ũe pierwsze kluby powstawağy tam, gdzie 
dziağağ Polski Komitet Zwalczania Raka ï tak jakby to byğy jego oddziağy. 

W Poznaniu, co byğo wtedy ewenementem na cağŃ Polskň, funkcjonowağy dwa 
kluby: przy szpitalu, na ulicy ĞŃkowej (prowadzony przez prof. Ramlauôa) i nasz, w klubie 
wioŜlarskim ĂTrytonò przy wsparciu Spoğecznej Fundacji ĂLudzie dla Ludziò. Klub z 
ĞŃkowej ograniczağ siň do spotkaŒ raz w miesiŃcu (opr·cz wakacji), a jego gğ·wnŃ formŃ 
dziağania byğy wykğady medyczne, na kt·re r·wnieŨ zapraszane byğy pacjentki aktualnie 
przebywajŃce w szpitalu. Niemniej to wğaŜnie on jawiğ siň jako bardziej wiarygodny i 
profesjonalny. Nasz klub zrobiğ na Krystynie Mice bardzo zğe wraŨenie, prawdopodobnie 
ze wzglňdu na wyglŃd siedziby, kt·ra byğa kr·tko po poŨarze. Byğo mi ciňŨko sobie 
wyobraziĺ, Ũeby siedziba stowarzyszenia mieŜciğa siň w szpitalu ï miejscu, kt·re 
wzbudzağo nasze nienajlepsze skojarzenia. Nie widziağam r·wnieŨ Ũadnego problemu, 
Ũeby wsp·ğpracowaĺ z lekarzami, rehabilitantami i psychologami poza budynkiem 
szpitalnym. Wiem z rozm·w z koleŨankami, Ũe sporo z nich myŜli podobnie jak ja.  

Na pierwsze szkolenie, kt·re organizowağa dr Mika pojechağyŜmy we cztery 
ï dwie z ĞŃkowej i dwie z naszego klubu. Mnie samej bardzo zaleŨağo na przebyciu 
szkolenia, poniewaŨ niejako zabroniono nam, tj. stowarzyszeniu, dziağaĺ bez ochotniczek. 
PomyŜlağam wtedy: ĂDobra, pojedziemy, a potem robimy swojeò, ale podczas warsztat·w 
spokorniağam. Zrozumiağam, jaka to waŨna sprawa, i Ũe pomaganie bez przeszkolenia 
moŨe byĺ zagroŨeniem zar·wno dla wspomaganego, jak i pomagajŃcego. WczeŜniej 
wydawağo mi siň, Ũe mogň wspieraĺ pacjentki, wyğŃcznie z racji tego, Ũe wiem czym jest 
rak. UŜwiadomiğam sobie, Ũe samo doŜwiadczenie nie wystarczy. 
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Nie tylko mi spodobağo siň szkolenie, obiecağam wiňc dziewczynom, Ũe jeszcze 

nie raz siň spotkamy na podobnych warsztatach. One jednak wŃtpiğy: ĂSkŃd weŦmiemy 
pieniŃdze? Amerykanki dağy je przecieŨ jednorazowoò. Zaraz po powrocie do Poznania, 
zabrağam siň do organizowania nastňpnego spotkania. O pomoc poprosiğam Darka 
Godlewskiego, lekarza i zağoŨyciela fundacji ĂLudzie dla Ludziò, od kt·rej cağy czas 
mieliŜmy duŨe wsparcie. Pierwsze warsztaty odbyğy siň w czerwcu, a drugie, kt·re 
nazwaliŜmy warsztatami 2 stopnia -  juŨ przy wsparciu fundacji w listopadzie 1992r. 
w Dymaczewie. Tam mogğyŜmy podzieliĺ siň naszymi ŜwieŨymi doŜwiadczeniami 
wolontaryjnymi. Atmosfera byğa Ŝwietna, a dziewczyny byğy bardzo zadowolone 
ze wsp·lnego ponownego spotkania. Dr Krystyna Mika, kt·ra nas odwiedziğa, byğa 
zaskoczona tym, Ũe udağo mi siň znaleŦĺ pieniŃdze na sýnansowanie cağoŜci. Wtedy teŨ 
podsunňğa nam pomysğ na utworzenie Federacji zrzeszajŃcej wszystkie obecnie istniejŃce 
kluby. Nie wszystkie byğyŜmy tym pomysğem zachwycone, poniewaŨ: ĂDopiero co siň 
wyzwoliliŜmy z jarzma centralizacji, i co, mamy znowu to powtarzaĺ?ò

MoŨna powiedzieĺ, Ũe o realizacji tego pomysğu zdecydowağy wzglňdy praktyczne, 
a dokğadniej ýnansowe. Dr Mika bowiem powiedziağa nam, Ũe jest szansa, iŨ kaŨdy klub 
dostanie od Polskiego Komitetu Zwalczania Raka 13 tysiňcy z doýnansowania z PFRON-
u na zakup sprzňtu rehabilitacyjnego. I tak 23 lutego 1993r. spotkağy siň przedstawicielki 
14 klub·w, by zakğadaĺ Federacjň. Szybko siň okazağo, Ũe daleko nam do wdraŨania 
demokratycznych reguğ zarzŃdzania, ale taka byğa proŜba prof. Wronkowskiego, Ũeby 
przewodniczŃca byğa z Warszawy, poniewaŨ chciağ mieĺ kogoŜ Ăpod rňkŃò. Propozycja 
wyboru padğa na Zoýň MichalskŃ. SilnŃ pozycjň w ruchu mieli doradcy Federacji i gğ·wna 
koordynatorka dr Krystyna Mika.  Dla niekt·rych z nas spoza Warszawy ta wsp·ğpraca 
nie byğa ğatwa. DziŜ emocje opadğy i z perspektywy czasu, widzň, Ũe choĺ Krystyna 
Mika byğa uparta i miağa swojŃ wizjň, to moŨna byğo z niŃ porozmawiaĺ, przekonaĺ do 
swoich pomysğ·w. Na przykğad gdy zaproponowağam organizacjň spartakiady, to najpierw 
usğyszağam: ĂKryŜka, no co ty, chcesz, Ũeby niepeğnosprawni siň Ŝcigali? Nie ma mowyò. 
Ale juŨ po pewnym czasie z powodzeniem mnie wspierağa i propagowağa tň ideň na 
spotkaniach Reach to Recovery. 

Gdy do ruchu doğŃczyğa Ela Kozik widziağam w niej ogromny potencjağ, choĺby 
ze wzglňdu na siğň przekonywania, z jakŃ wpğywağa na dr Krystynň Mikň. Podziwiağam 
Elň za charyzmň, skutecznoŜĺ i konsekwencjň dziağaŒ, wiňc tym bardziej Ũağowağam, Ũe 
tak trudno nam siň czasami porozumieĺ. Doceniam jednak fakt, doprowadzenia przez Elň 
do rejestracji Federacji i opracowania statutu, kt·ry z niewielkimi zmianami przetrwağ 
do dziŜ. 

Kiedy zostağam prezesem Federacji (w 2001 r.), podziňkowağam dziewczynom 
za wyb·r i ku zaskoczeniu niekt·rych, oznajmiğam: Ăŧadnej rewolucji nie bňdzie, p·jdň 

20   Lat



20-LAT  FEDERACJI STOWARZYSZEő ĂAMAZONKIò

8 NASZE ŧYCIE Nr 65

20   Lat
wytyczonym juŨ szlakiem i bňdň dziağağa na rzecz dobra cağej organizacji. Nie wprowadzň 
Ũadnych drastycznych zmianò. Byğy osoby, kt·re miağy spore obawy co do mojej 
kandydatury; docierağy do mnie opinie, iŨ Ŝwiat siň zawali, gdy zostanň wybrana. Ja jednak 
szanowağam i szanujň Ŝwiatowe wzorce, podoba mi siň kierunek, w kt·rym podŃŨamy 
i to, Ũe mamy ochotniczki, kt·re chodzŃ do szpitali. Za punkt honoru postawiğam sobie 
kontynuowanie szkoleŒ oraz rozwijanie oferty warsztat·w dla Amazonek. Nie byğo 
roku, Ũeby nie odbyğy siň szkolenia ochotniczek, szkolenia liderek, rehabilitant·w czy 
psycholog·w. Wprowadzağam teŨ nowe formy szkoleŒ, m.in. dla mğodych Amazonek, 
seniorek, par mağŨeŒskich, kobiet z przerzutami. Obecnie co roku odbywa siň ok. 30 
szkoleŒ  

Pamiňtam swoje poczŃtki jako ochotniczki ï byğy cağkiem dobre. Zdarzağy siň 
jednak i sytuacje przykre, albo komiczne. Na przykğad jeden z poznaŒskich lekarzy 
kpiğ ze mnie: ĂA ty co, chaty nie masz, domu nie masz? CiŃgle siň po tym szpitalu 
pağňtaszò. Aby uniknŃĺ takiego niezrozumienia wprowadziğyŜmy w Poznaniu obowiŃzek 
noszenia fartuszk·w. Zdarzağo siň nam p·Ŧniej, Ũe byğyŜmy przez lekarzy zapraszane 
do obchodu. To byğa prawdziwa nobilitacja. Szkoda, Ũe Zosia Michalska w Warszawie 
ï jako  nasza gğ·wna ochotniczka ï nigdy nie wprowadziğa takich Ămundurk·wò, znaku 
rozpoznawczego. Nie zgadzağam siň z jej argumentacjŃ, Ũe chora bňdzie siň wstydziğa, jeŜli 
przyjdzie do niej kobieta w fartuszku z napisem Ăochotniczkaò. Wiele razy pr·bowağam 
jŃ przekonaĺ do tego pomysğu, powoğujŃc siň na nasze, bardzo miğe, doŜwiadczenia. 
Z moich obserwacji, to kobiety w cywilnym ubraniu wzbudzajŃ wiňkszŃ konsternacjň 
u pacjentek, poniewaŨ kojarzŃ im siň z wyznaniem Ŝwiadk·w Jehowych albo jakŃŜ 
akwizycjŃ. UwaŨam, Ũe fartuszek daje nam lepszŃ pozycjň w kontaktach z chorymi, 
przez wzbudzanie skojarzeŒ z personelem medycznym. Ale pozostağe wszystkie kryteria 
i procedury zwiŃzane ze szkoleniem ochotniczek mamy wsp·lne czujŃc waŨnoŜĺ pracy 
ochotniczek w naszym ruchu.

Innym moim pomysğem jako prezesa Federacji byğo stworzenie region·w, po 
to, by moŨna byğo prowadziĺ lepszy dialog z poszczeg·lnymi klubami ï najpierw w 
czterech, a p·Ŧniej szesnastu (nazywanych dziŜ uniami). Taka struktura jest konieczna, 
poniewaŨ klub·w jest coraz wiňcej (obecnie juŨ 210). Trzeba przy tym podkreŜliĺ, Ũe 
istnienie Federacji nie oznacza centralnego zarzŃdzania stowarzyszeniami ï kaŨde z nich 
jest samodzielne i praworzŃdne. 

WdroŨenie kt·regokolwiek z pomysğ·w czy nawet realizacja naszych statutowych 
cel·w wymaga czasu, a od nas ï cierpliwoŜci, konsekwencji i determinacji. Tak byğo w 
przypadku walki o refundacjň protez, potem peruk, rekonstrukcji piersi czy o sanatoria. 
Walka o refundacjň protez trwağa np. w Wielkopolsce trzy lata, co wydawağo siň strasznie 
dğugim okresem. Ale dziŜ moŨna powiedzieĺ, Ũe to byğo szaleŒcze tempo ï szczeg·lnie 
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jeŜli por·wna siň je z naszymi zmaganiami o refundacjň rňkawk·w przeciwobrzňkowych; 
te trwağy 13 lat. Z drugiej strony nie moŨemy Ăosiadaĺ na laurachò, nasza sytuacja jest 
dynamiczna i w kaŨdej chwili moŨemy straciĺ to, co osiŃgnňğyŜmy. Teraz, czekajŃ nas 
ï jako osoby z niepeğnosprawnoŜciŃ ï komisje weryýkacyjne. Trzeba bňdzie walczyĺ 
by nieodbierano nam juŨ przyznanych grup niepeğnosprawnoŜci, co waŨne na przykğad 
ze wzglňdu moŨliwoŜĺ korzystania z rehabilitacji. Urzňdnicy bňdŃ siň starali odbieraĺ 
renty i inne przywileje m.in. osobom po leczeniu onkologicznym, pr·bujŃc odciŃŨyĺ 
budŨet. W naszym przypadku zmiana grupy z I czy II na III powoduje, Ũe Amazonka 
nie ma moŨliwoŜci uczestniczenia w zajňciach rehabilitacyjnych, poniewaŨ PFRON 
odmawia ýnansowania jej powrotu do sprawnoŜci. MoŨna odnieŜĺ wraŨenie, Ũe raka 
zaczyna siň traktowaĺ jak chorobň wyleczalnŃ; cezurŃ jest nadal 5 lat, ale niekt·rzy 
orzecznicy uwaŨajŃ, Ũe po 3 latach od zakoŒczenia leczenia kobieta jest juŨ zdrowa. To 
nieporozumienie wynika z przyjmowanych w medycynie arbitralnych zağoŨeŒ ï 
a wykorzystywane jest na naszŃ niekorzyŜĺ przez urzňdnik·w paŒstwowych. W trudnej 
sytuacji znajdujŃ siň zar·wno osoby mğodsze, jak i starsze, kt·re zachorowağy juŨ na 
emeryturze. Konieczne jest wiňc uŜwiadomienie spoğeczeŒstwa, iŨ nasza sprawnoŜĺ i/lub 
zdolnoŜĺ do podjňcia pracy zawodowej jest raczej proporcjonalna do wysiğku wğoŨonego 
w ĺwiczenia rehabilitacyjne, niŨ lat upğywajŃcych od operacji. 

ProwadziğyŜmy i prowadzimy liczne kampanie spoğeczne, a takŨe 
podejmowağyŜmy r·Ũne dziağania lobbingowe. Na przykğad, teraz walczymy o refundacje 
lek·w wspomagajŃcych leczenie zaawansowanego raka piersi (kampanie ĂTu i terazò 
oraz ĂPoszerz heryzontyò). Albo inny przykğad sprzed paru miesiňcy: razem z fundacjŃ 
ĂPiğka jest piňknaò zorganizowağyŜmy w cağej Polsce mecze dedykowane walce z rakiem 
piersi. Od lat prowadzimy akcjň proýlaktycznŃ ĂZdrowy nawyk - zdrowe piersiò czy 
wsp·ğpracujemy z kampaniŃ ĂRak to siň leczyò. Wiele jeszcze moŨna by wymieniaĺ, 
ale og·lnie chciağam stwierdziĺ, Ũe od momentu utworzenia Federacji do dziŜ bardzo 
siň zmieniğyŜmy, teraz juŨ naprawdň profesjonalnie prezentujemy siň na zagranicznych 
konferencjach, wspieramy Amazonki np. z Ukrainy tak jak wczeŜniej brağyŜmy przykğad 
z Amerykanek. Mamy siň czym pochwaliĺ i czym imponowaĺ. OczywiŜcie za kaŨdym 
takim sukcesem stojŃ pieniŃdze, o kt·re musimy siň ciŃgle staraĺ: a to pisaĺ do urzňdu 
miasta, do urzňdu marszağkowskiego, PFRON-u, u sponsor·w itp. 

Z pewnoŜciŃ nasza dziağalnoŜĺ jest zauwaŨalna i doceniana ï przekğada siň to 
na zaszczyty, kt·rych dostňpujň jako reprezentantka ruchu Amazonek. Ostatnio ï na 
wniosek szacownej kapituğy ï przyznano mi bardzo prestiŨowy tytuğ ĂOsobowoŜci Roku 
w Ochronie Zdrowia - Liderzy Medycynyò. Takie nagrody i wyr·Ũnienia traktujň jako 
znak, Ũe Amazonki znalazğy swoje miejsce w sferze publicznej, Ũe wsp·ğtworzŃ zrňby 
spoğeczeŒstwa obywatelskiego i Ũe sŃ waŨne dla polskiego spoğeczeŒstwa. 
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Klub krakowski zostağ zawiŃzany w 1991 r. 
przez lekarzy z Instytutu Onkologii. Odbyğo siň to w 
ten spos·b, Ũe zwoğali oni pierwsze zebranie, na kt·re 
zaprosili wszystkie tutejsze kobiety po operacji piersi. 
Wyszğo to z ich inicjatywy, poniewaŨ pacjentki same 
nie byğyby w stanie zorganizowaĺ w·wczas klubu Amazonek. Od poczŃtku 
dziağalnoŜci stowarzyszenia, aŨ do dziŜ, jestem jego przewodniczŃcŃ. Dodam, 
Ũe jestem najstarszŃ, staŨem, prezeskŃ klubu w Polsce. Piastujň teŨ funkcjň 
szefowejmağopolskiej unii Amazonek. R·wnie naturalnym byğo dla mnie 
zaangaŨowanie siň w pracň na rzecz Federacji; dopiero niedawno zğoŨyğam 
swojŃ rezygnacjň. 

Federacja istnieje juŨ od 20 lat ï powstağa w zupeğnie innej epoce, ale 
sprawdza siň takŨe dzisiaj. Nigdy nie przeszğa jakichŜ gwağtownych zmian, co 
oznacza, Ũe jest wğaŜciwie zorganizowana. OsobiŜcie, bardzo sobie ceniğam 
wsp·ğpracň z pierwszŃ przewodniczŃcŃ, ZosiŃ MichalskŃ, kt·rŃ uwaŨam za 
bardzo mŃdrŃ kobietň, z wieloma pomysğami, wspaniağŃ Amazonkň i ochotniczkň 
ï duŨo siň od niej nauczyğam (podobnie jak i od doktor K.Miki). Teraz mamy 
przebojowŃ przewodniczŃcŃ, Krysiň Wechmann ï jestem dla niej peğna uznania, 
bo tyle ile ona ma w sobie Ũycia i wigoru to chyba Ũadna z nas by nie miağa i nie 
osiŃgnňğaby tego, co Krysia. To wğaŜnie ona jednoczyğa nas przy sobie (choĺby 
na szkoleniach w Dymaczewie). Zosia i Krysia bardzo siň od siebie r·ŨniŃ w 
sposobach dziağania. Zosia jest bardziej stonowana, ale to dziňki Krysi wyszğyŜmy 
na miňdzynarodowŃ arenň. Pierwszy wyjazd odbyğ siň za kadencji pierwszej 
prezeski (choĺ ona sama w nim nie uczestniczyğa). W 1997 r. poleciağyŜmy 
do Stan·w Zjednoczonych: piňĺ Amazonek z zarzŃdu, lekarki i kilka innych 
os·b (w sumie byğo nas 15). JuŨ podczas tego spotkania zostağyŜmy bardzo 
dobrze przyjňte, my zaŜ zbierağyŜmy doŜwiadczenia dotyczŃce wolontariatu, 
by po powrocie przenieŜĺ je na nasz grunt. W Stanach byğyŜmy kwietniu, a 
juŨ w paŦdzierniku ï na wz·r amerykaŒskich aktywistek ï zorganizowağam 
w Krakowie marsz Amazonek, oczywiŜcie nie na takŃ skalň jak tam, ale i ja 
zaprosiğam prezydenta miasta oraz r·Ũne waŨne osobistoŜci. 

GraŮyna Korzeniowska 
(wiceprzewodniczŃca w pierwszym zarzŃdzie Federacji, 
czğonkini kolejnych zarzŃd·w)
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PrzejňğyŜmy od Amerykanek ideň pacjenckiego wolontariatu, ale 

rozwijamy jŃ po swojemu. JesteŜmy inne i u nas jest zupeğnie inna niŨ w 
Stanach sytuacja ýnansowa. ZresztŃ zmienia siň ona na przestrzeni lat: kiedyŜ 
ğatwiej byğo zdobyĺ pieniŃdze na dziağania spoğeczne, r·Ũne instytucje chňtnie 
odpowiadağy na nasze proŜby. Teraz jest wiňcej ludzi potrzebujŃcych, bňdŃcych 
w gorszej sytuacji niŨ Amazonki, np. matki z niepeğnosprawnymi dzieĺmi. W 
mniejszych miejscowoŜciach jest inaczej, poniewaŨ tam wszyscy siň znajŃ i 
zawsze ktoŜ pomoŨe, ale w Krakowie ciňŨko siň zbiera pieniŃdze. Wiele naszych 
dziağaŒ, niestety, wymaga solidnego ýnansowania, jak choĺby rehabilitacja czy 
organizacja kampanii spoğecznych. OczywiŜcie, nasze dziağania majŃ charakter 
wolontaryjny, my na nich nie zarabiamy, ale na przykğad wynajňcie sali ma 
konferencjň juŨ kosztuje. Nie wszystkie nasze akcje wymagajŃ wielkich nakğad·w 
ï nie tak kosztowna byğa na przykğad ta wsp·ğorganizowana z fundacjŃ ĂPiğka 
jest piňknaò (na terenie Krakowa i unii mağopolskiej wyszğa bardzo dobrze). 

Opr·cz przewodzenia klubowi i unii, jestem teŨ ochotniczkŃ, chodzň do 
szpitala i pomagam nowym pacjentkom. Lata doŜwiadczeŒ pozwalajŃ mi dostrzec 
ogromnŃ r·Ũnicň miňdzy kobietami, kt·re traýağy na oddziağy na poczŃtku lat 
90. i obecnie. Dzisiejsze pacjentki, jeszcze przed operacjŃ, duŨo wiedzŃ na temat 
choroby i klub·w Amazonek. Gdy zaczynajŃ chorowaĺ, szybko odcierajŃ do 
potrzebnych im informacji (przede wszystkim w internecie), potraýŃ teŨ same 
znaleŦĺ wsparcie psychologiczne czy rehabilitacyjne. Zmieniğ siň teŨ oczywiŜcie 
spos·b leczenia, wiňc kobiety nie sŃ teraz tak okaleczone jak dawniej. Bardzo 
nas to wszystko cieszy ï prawdopodobnie mamy w tym sw·j mağy udziağ. Z 
drugiej jednak strony zaskakujŃ nas niekt·re postawy kobiet, przede wszystkim 
roszczeniowoŜĺ. W klubie obserwujemy kobiety, kt·re przychodzŃ, Ũeby coŜ 
od nas dostaĺ, choĺ same nie chcŃ angaŨowaĺ siň w nasze dziağania. A przecieŨ 
oferta klubowa jest juŨ naprawdň imponujŃca: nie tylko siň wspieramy, ale razem 
wyjeŨdŨamy na wycieczki, pielgrzymki, rozmawiamy o gotowaniu, szyciu, 
modzie, mamy spotkania z wizaŨystkami, kosmetyczkami, lekarzami itd. KaŨda 
kobieta, jeŨeli bňdzie chciağa, znajdzie dla siebie miejsce w klubie. Wydaje siň, Ũe 
coraz wiňcej os·b jest samodzielnych w swoich wyborach ï niekoniecznie swoje 
potrzeby realizujŃ w stowarzyszeniu Amazonek. I to teŨ jest dobre. Najbardziej 
jednak cieszy nas pokonanie przez kobiety wstydu. KiedyŜ unikano tematu raka, 
ukrywano chorobň, teraz kobiety wystňpujŃ w mediach i/lub podejmujŃ rolň 
ochotniczki. UwaŨam, Ũe my, Amazonki, wyprowadzamy chorujŃce kobiety z 
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dom·w, zachňcamy do dziağania, pokazujemy jak Ũyĺ. 
ZauwaŨalnie wzrosğa teŨ ŜwiadomoŜĺ spoğeczeŒstwa w zakresie 

zagroŨenia rakiem oraz wiedza na temat sytuacji os·b nim dotkniňtych. Ludzie 
nawzajem polecajŃ sobie kontakt z klubem Amazonek i bez przeszk·d do nas 
docierajŃ, gdy tego potrzebujŃ (co jest o tyle uğatwione, Ũe nasz klub mieŜci siň na 
terenie Instytutu Onkologii). R·wnieŨ lekarze siň do nas przekonali i teraz sami 
zachňcajŃ pacjentki, by szukağy u nas wsparcia psychicznego. Dawniej byğyŜmy 
spostrzegane ï i nie m·wiň tylko o Krakowie ï jako takie nawiedzone baby, 
teraz jesteŜmy prawie partnerkami lekarzy. Ja sama blisko z nimi wsp·ğpracujň; 
zapraszam ich na nasze konferencje i spotkania ŜwiŃteczne. 

Wydaje mi siň, Ũe w obecnych czasach, gdy tyle juŨ siň zmieniğo na 
lepsze, naleŨy przypomnieĺ sobie co to jest choroba nowotworowa. Lekarze i 
media sugerujŃ, Ũe z raka moŨna siň wyleczyĺ. Kobiety coraz czňŜciej m·wiŃ: 
ĂByğam chora, teraz jestem zdrowaò (swojŃ drogŃ taka postawa teŨ nie sprzyja 
zaangaŨowaniu w stowarzyszenia amazoŒskie.) Jako osoba z 28-letnim staŨem 
amazoŒskim, jestem bardzo pokorna wobec tej choroby. Zachňcam do bycia 
podejrzliwym wobec przekonania, Ũe wygrağo siň z chorobŃ. Licho nie Ŝpi. Nie 
moŨna teŨ oczywiŜcie wpaŜĺ w psychozň, Ũe moŨe mi siň coŜ stanie w tym roku, 
a moŨe w nastňpnym. Po prostu trzeba byĺ czujnŃ i wzajemnie siň wspieraĺ. 
Kontakt z innymi osobami daje siğň i chňĺ do Ũycia. 

UwaŨam, Ũe Federacja rozwija siň w dobrym kierunku, dlatego teŨ 
cieszň siň, Ũe Krysia wszňdzie jeŦdzi i o nas m·wi. Chciağabym, aby Amazonki 
miağy decydujŃcy gğos w kwestii refundacji lekarstw i sprzňtu rehabilitacyjnego. 
Na pierwszym froncie tej walki musi stanŃĺ prezes Federacji ï i tak siň teraz 
dzieje; Krysia ciŃgle spotyka siň z ministrami i innymi politykami. ŧyczyğabym 
sobie i nam wszystkim, aby Amazonki nadal byğy tak dobrze spostrzegane w 
spoğeczeŒstwie jak sŃ teraz, i aby nasze cele (to o czym m·wimy, o co prosimy 
i walczymy) zostağy osiŃgniňte. 
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Mogň powiedzieĺ, Ũe ja dziňki Amazonkom Ũyjň ï a trwa to 
juŨ 22 lata (zachorowağam bowiem w 1992 r.). Z warszawskim klubem 
Amazonek zetknňğam siň wczeŜniej, w 1988 r., z racji swojej pracy 
zawodowej. Pracowağam w Instytucie Wzornictwa Przemysğowego ï w dziale wzornictwa 
ubioru o przeznaczeniu specjalnym (zajmowaliŜmy siň m.in. odzieŨŃ do pracy, odzieŨŃ 
dla szpitali czy odzieŨŃ dla os·b niepeğnosprawnych). W pewnym momencie w naszym 
zespole, w obrňbie grupy os·b niepeğnosprawnych, zostağa wyodrňbniona grupa kobiet 
po leczeniu raka piersi, kt·rym popuchğy rňce i kt·rych ubi·r, w zwiŃzku z tym, wymagağ 
specjalnych rozwiŃzaŒ. Potem jeszcze doczytağyŜmy siň, Ũe potrzebny jest takŨe specjalny 
stanik, z kieszonkŃ do przytrzymywania protezy. I to ten stanik doprowadziğ mnie do pani 
doktor Krystyny Miki. Doktor Mika i mgr Mağgorzata Procner juŨ w·wczas pracowağy 
nad stworzeniem takiego stanika. Tak wğaŜnie siň poznağyŜmy. Cztery lata p·Ŧniej byğam 
pacjentkŃ i mnie teŨ potrzebny byğ taki stanik.

Od samego poczŃtku byğam inspirowana przez doktor Mikň, a z klubem 
dodatkowo wiŃzağo mnie to, Ũe udziağ w jego pracach traktowağam jak swoistŃ formň 
spğaty dğugu, gdyŨ udağo mi siň jakoŜ wyjŜĺ z choroby. 

Do Klubu przyszğam w 1992 r., a juŨ nastňpnego roku tworzyğa siň Federacja. 
W Polsce byğo w·wczas 14 klub·w, moŨna wiňc byğo m·wiĺ o jakimŜ zjednoczeniu. 
CiŃgle jeszcze nie byğo przepis·w dotyczŃcych prowadzenia stowarzyszeŒ, nie istniağa 
nawet nazwa Ăorganizacje pozarzŃdoweò. Doktor Mika chciağa, chyba bardzo mŃdrze, 
Ũeby kluby powstawağy przy oŜrodkach medycznych. Byğo to o tyle waŨne, Ũe z jednej 
strony kluby byğy pod kontrolŃ lekarza (gwarantujŃcego niejako, Ũe tu siň wszystko 
wğaŜciwie odbywa), a z drugiej strony przeciwdziağağo zarzutowi, Ũe to jest jakieŜ 
nieznane towarzystwo. W tamtych czasach zakğadano, Ũe klub bňdzie rozwijağ siň 
prawidğowo tylko wtedy, gdy bňdzie ŜciŜle kontrolowany (tego typu instytucje w PRL-
u nie byğy znane). 

Nasz Ruch powstağ na bazie idei Ăimportowanejò ze Stan·w Zjednoczonych, 
jednak programu organizacji Reach to Recovery International nie dağo siň bezpoŜrednio 
wdroŨyĺ w dziağanie, dlatego zostağ poddany obr·bce przez naszych psycholog·w 
i rehabilitant·w. R·Ũnice miňdzy klubami polskimi i zagranicznymi byğy znaczne i 
wynikağy z warunk·w. Jedna z nich polegağa na tym, Ũe nasze kluby musiağy wziŃĺ na 
siebie rolň informacyjnŃ. Inna zaŜ na tym, Ũe lekarze nie tylko nie poŜwiňcali wiele czasu 
chorym, ale teŨ nie zapoznawali ich z wynikami badaŒ. DziŜ lekarz obligatoryjnie m·wi 
pacjentowi prawdň: ĂMa pan takie i takie schorzenie, kt·re naleŨağoby leczyĺ w taki oto 

Wiesġawa Dņbrowska-Kieġek 
(sekretarz Federacji w czasie dw·ch pierwszych kadencji):
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spos·béò. W·wczas lekarze zawiadamiali jedynie rodzinň, kt·ra najczňŜciej ukrywağa 
wyniki diagnozy przed swoim chorujŃcym krewnym. Trudno w to dzisiaj uwierzyĺ. Tak 
bardzo za jednego Ũycia siň to zmieniğo. 

Powstanie Federacji byğo waŨnym i traýonym rozwiŃzaniem, poniewaŨ dziňki 
temu kluby realizujŃ podobny program dziağaŒ i majŃ identycznŃ misjň. Federacja przede 
wszystkim zajmuje siň organizacjŃ szkoleŒ, bo z tym same kluby nie dağyby sobie rady. 
PoczŃtkowo teŨ, w pewnym zakresie, ýnansowo wspierağa poszczeg·lne stowarzyszenia. 
Warto podkreŜliĺ, Ũe istnienie klub·w w·wczas zaleŨağo od kilku czynnik·w. Klub 
musiağ mieĺ lokal, za kt·ry zwykle naleŨağo co miesiŃc, uiszczaĺ opğaty. Musiağ byĺ 
pod opiekŃ merytorycznŃ jakiegoŜ lekarza. Poza tym, co r·wnie istotne, klub musiağ 
posiadaĺ przeszkolone Ochotniczki. 

Z wyksztağcenia jestem historykiem sztuki i wczeŜniej nie miağam nic wsp·lnego 
z ksiňgowoŜciŃ, ale przez pierwsze dwie kadencje Federacji, czyli 8 lat, peğniğam funkcjň 
sekretarza. Zawsze byğam marnŃ matematyczkŃ, dlatego nowe obowiŃzki byğy dla mnie 
duŨym wyzwaniem. A sekretarzem zostağam tylko dlatego, Ũe umiağam napisaĺ protok·ğ. 
Do moich zadaŒ naleŨağo teŨ pilnowanie ýnans·w i pomoc klubom w prowadzeniu 
rozliczeŒ. Pamiňtam na przykğad jak doktor Mika wypraszağa w ·wczesnym Ministerstwie 
Zdrowia i Opieki Spoğecznej pieniŃdze na wynagrodzenie dla profesjonalist·w ï na 
poczŃtku dla 14 klub·w, potem 20, a po oŜmiu latach juŨ 100! Kluby zatrudniağy 
rehabilitant·w i psycholog·w za kwotň, powiedzmy, 350 zğ, a dostağy od nas 200 zğ. Na 
rachunku, po lewej stronie, naleŨağo napisaĺ: Ă200 zğ ï z dotacji Ministerstwa Zdrowia 
i Opieki Spoğecznej, 150 zğ ï Ŝrodki wğasneò. Niby prosta sprawa, ale co siň z tymi 
rachunkami raz do roku dziağo! Gehenna z tym byğa niewiarygodna, bo nie wszystkie 
przewodniczŃce zrozumiağy o co chodzi, tzn. jak prowadziĺ rozliczenia. To byğa moja 
piňta achillesowa. Ja po trzy miesiŃce siedziağam i sprawdzağam te rachunki. Miağam 
tylko takŃ satysfakcjň, Ũe wszystkie kontrole przechodziğam pozytywnie, czasami nawet 
nasze rozliczenia traktowano jako wzorcowe. Inny przykğad: doktor Mika uzyskiwağa 
dotacjň z PFRON-u na lokal oraz sprzňt rehabilitacyjny i audiowizualny. I kiedy jeden 
z klub·w zakupiğ dobry sprzňt, a nie miağ swojego lokalu, tylko miejsce na korytarzu 
w szpitalu, to okazywağo siň, Ũe potrzebowağ teŨ szafy. Ale PFRON tej szafy nie uznağ, 
bo to nie byğ ani sprzňt audiowizualny, ani rehabilitacyjny. NiewiarygodnŃ mňkŃ byğo 
wytğumaczenie koleŨankom, Ũe nie rozliczŃ tej szafy. itp. Dzisiaj siň moŨna z tego Ŝmiaĺ, 
ale to byğy strasznie ciňŨkie czasy. Niewiarygodnie ciňŨkie. To, Ũe myŜmy sobie dağy 
radň, rozpatrujň w kategoriach cudu. 

A jak bardzo trzeba byğo siň teŨ namňczyĺ, Ũeby zaakceptowano naszŃ obecnoŜĺ 
w szpitalu! PrzecieŨ lekarze nie przyjmowali nas z otwartymi rňkami, wrňcz przeciwnie: 
byli Ŧli, Ũe jakieŜ baby pağňtajŃ siň im po oddziale. Doktor Mika, a takŨe nasze 
psycholoŨki, Mağgosia Adamczak i Teresa Turuk-Nowak, bardzo dbağy o to, ŨebyŜmy 
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jako Ochotniczki byğy dobrze przygotowane do swojej roli, ŨebyŜmy byğy skuteczne, ale 
nie wrzaskliwe, i ŨebyŜmy absolutnie nie dementowağy medycznych zaleceŒ. MyŜmy 
do tych szpitali szğy rozumne i kulturalne. Partnerami lekarzy stağyŜmy siň dopiero kilka 
lat temu, wczeŜniej wejŜcie do szpitala zawsze byğo bardzo trudne. Trzeba teŨ byğo 
Ăpracowaĺò nad kobietami, kt·re po operacji zjawiağy siň w Klubie. Niekt·re z nich 
bowiem przychodziğy z pytaniem co one bňdŃ z tego miağy. OdpowiadağyŜmy: ĂMoŨesz 
popracowaĺ dla innych. Masz moŨliwoŜĺ przekazania innym swojej wiedzy i swojego 
spokoju, masz moŨliwoŜĺ pomocy, a moŨe nawet uratowania jakiejŜ osobyò. ŧadnych 
innych, prywatnych korzyŜci z tego nie miağyŜmy, to byğa niesğychanie ciňŨka praca, i 
niesğychanie delikatna. 

DziağağyŜmy na wszystkich frontach ï uczyğyŜmy siň wspieraĺ pacjentki, 
wsp·ğpracowaĺ z lekarzami, pozyskiwaĺ fundusze, edukowaĺ spoğeczeŒstwo. W 
pewnym momencie okazağo siň jednak, Ũe ograniczeniem dla nas jest brak osobowoŜci 
prawnej Federacji (a takŨe Klubu Warszawskiego). MusiağyŜmy rozwiŃzaĺ Federacjň 
ï a to budziğo wielkie obawy najstarszych Amazonek. I wtedy trafiğa siň nam, w 
Warszawie, ElŨbieta Kozik, niebywale utalentowana osoba, jeŜli chodzi o organizacjň. 
To ona przeprowadziğa zar·wno rejestracjň Federacji, jak i naszego Klubu. Trwağo to 
okoğo p·ğtora roku. Z czasem Federacja wyrosğa na potňŨnŃ organizacjň, co ma swoje 
plusy, ale i minusy. 

Kiedy zaczynağyŜmy formowanie Federacji, natraýağyŜmy na same odğogi. Czego 
siň czğowiek dotknŃğ, byğo nowe, nieprzepracowane, robota naprawdň od podstaw, ciňŨka. 
W tej chwili jest dwa razy tyle klub·w, Ruch siň piňknie rozwinŃğ, jest juŨ samodzielny. 
Pomogğa nam Ustawa o dziağalnoŜci poŨytku publicznego oraz moŨliwoŜĺ dokonywania 
odpis·w od podatku. NiewŃtpliwie bez tego w dalszym ciŃgu byŜmy siň dğawiğy. 

Jak to wspominam, to siň dziwiň, Ũe myŜmy to wszystko wytrzymağy. 
Muszň tu jeszcze podkreŜliĺ niesğychanie waŨnŃ pomoc Polskiego Komitetu 

Zwalczania Raka i osobiŜcie Pana Profesora Zbigniewa Wronkowskiego. Komitet 
byğ pierwszŃ organizacjŃ pozarzŃdowŃ, reaktywowanŃ po przerwie z czas·w PRL-
u. Organizacja z blisko stuletniŃ tradycjŃ byğa dla nas wsparciem prestiŨowym oraz 
mentalnym i otwierağa nam niejedne drzwi. Pomysğ usytuowania Amazonek pod 
parasolem w·wczas Obywatelskiego Komitetu Zwalczania Raka, byğ genialnym 
posuniňciem pani doktor Krystyny Miki. 


